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چرا خواسته ۱۰ساله رهبر انقلاب 
عملی نشده است؟ 

محمدصادق کوشکی  در گفت وگو با همشهری آنلاین

اختلاف ریشه دار پلتفرم های 
پخش آنلاین به ویژه »فیلیمو« 
با صداو سیما بالا گرفته است؛ 
تا جایی که پیمــان جبلی، 
رئیس صداوســیما در نامه 
به رئیس جمهوری خواســتار 
برخورد با این پلتفرم شــده است؛ موضوعی که تبدیل 
به بحث های پردامنه ای در افکار عمومی و شــبکه های 
اجتماعی پیرامون چگونگی فعالیت  فضای مجازی و خلأ 

قانونی در این حوزه شده است.
محمدصادق کوشکی، استاد دانشــگاه در گفت وگو با 
همشهری آنلاین به سؤالات و ابهامات در این حوزه پاسخ 
داد. او می گوید: درباره فضای مجازی به شدت خلأ قانون 
داریم و متولی رسمی و حاکمیتی حس نمی شود. در ادامه 

مشروح گفت وگو با این استاد دانشگاه را می خوانید.

 فضای مجازی امروز در معرض چه آسیب هایی 
قرار دارد و چه خلأها و فقدان هایی در این حوزه احساس 

می شود؟ 
منطقی این اســت که وقتی پدیده ای وارد جامعه می شود، 
برای اینکه در راســتای منافع جامعه باشــد و باعث آسیب 
نشود، باید آن پدیده در حصار قانون قرار بگیرد و به وسیله 
قانون مهار شود. قانون سدی اســت که سیلاب پدیده های 
نوین را پشت خود مهار می کند تا سیلاب ها به جای تخریب 

به سود جامعه شود.
فضای مجازی یعنی هر آنچه بر بستر اینترنت می گذرد؛ از 
سایت ها و پایگاه های داده ها تا پیام رســان ها و شبکه های 
اجتماعی که در قالب های مختلف مثل ســیلاب و تندآب 
بهاری شدید وارد کشــور ما شد. در بســیاری از نقاط دنیا 
این سیلاب با سد قانون مهار شــد و از آن در راستای منافع 
و امنیت ملی بهره گرفتند. اتفاقا هر چــه این جوامع نقش 
پررنگ تری در ابداع و تولید در این حوزه داشــتند، قوانین 
سختگیرانه تری هم وضع کردند. امروز اتحادیه اروپا مجموعه 
قوانینی در حوزه فضای مجازی به معنای کلان دارد که بسیار 
سختگیرانه، دقیق و ریز است؛ چراکه این اتحادیه به عنوان 
سازندگان این فضا می داند که اگر آن را به وسیله قانون مهار 
نکند، چقدر می تواند مخرب و مشکل ساز باشد. در کشور ما 

اما هیچ مهار قانونی برای اداره این پدیده وجود ندارد.

به نظرتان این وضعیت در ایران چگونه است؟
 حکمرانی ما در موضوعات مشخصی اعمال می شود. اینکه 
فردی بخواهد نشریه ای منتشــر کند در تمام مراحل قانون 
مشخص اســت؛ حتی درباره تخلفات و مجازات نشریه نیز 
قوانین دقیقی درنظر گرفته شده است. البته ممکن است از 
این قوانین ارزیابی های مختلفی شود، اما دقیقا مشخص است 
که به طور مثال مرجع قانونی نشــریه کدام دستگاه و کدام 
اداره اســت، اما درباره فضای مجازی این گونه نیست. نوعی 
آشفتگی و پراکندگی وجود دارد و خلأ وجود مرجع قانونی 

مقتدر دیده می شود.
اگر کسی کتاب و نشریه ای را بدون مجوز منتشر کند، دقیقا 
مشخص اســت که تحت چه فرایندی و با چه قوانینی با آن 
برخورد می شود، اما درباره فضای مجازی به شدت خلأ قانون 

داریم و متولی رسمی و حاکمیتی حس نمی شود.

نقش مرکز ملی فضای مجازی و شورای عالی 
فضای مجازی در این بین چیست؟

شــورای عالی انقلاب فرهنگی و شورای عالی فضای مجازی 
متولی راهبردها هستند. شــورای عالی انقلاب فرهنگی در 
موضوع محتوا ورود می کند و شــورای عالی فضای مجازی 
به بخش های فنی مســئله می پردازد. به طور کلی نیز  شأن 
این دو شورا راهبردها و مسیرهای کلان است. امروز مشکل 
اینجاست که فضای مجازی موجود در کشور بحران شدید 
محتوا دارد. محتوایی که در این فضا تولید می شــود، تابع 
قوانین جمهوری اسلامی نیســت. تولید و انتشار محتوا در 
این عرصه به شدت دچار ضعف قانون است و در نتیجه فضای 
مجازی تبدیل به عرصه ای برای قانون شکنی، سودجودیی، 
آسیب زدن به منافع عمومی و آسیب زدن به منافع ملی شده 
است. در چنین شــرایطی اقلیتی محدود با استفاده از این 
خلأ قانونی و حکمرانی و قانون، دیکتاتوری مجازی به وجود 

آوردند؛ چراکه ما در این فضا فقدان حکمرانی داریم.
توجه کنید اگر خودرویی چراغی را رد کند، دقیقا مشخص 
است که چگونه جریمه می شــود و اگر جریمه  را پرداخت 
نکند، چه اتفاقی رخ خواهد داد. راننده هیچ گریزی از مجازات 
تخلف خود ندارد و همه مســیرها برای او بسته است، اما در 
عرصه فضای مجازی حکمرانی مفقود است و متولی اصلی 
این پدیده مشخص نیست؛ به طور مثال شورای عالی فضای 
مجازی می گوید این بخش به وزارت ارشاد و آن قسمت به 
صداوسیما مربوط است. اما نکته اینجاست که اینها ابزارهای 
لازم اعمال قانون ندارند؛ یعنی صداوسیما می گوید شرکتی 
در فضای مجازی رســما گردن کشــی و خلاف قانون عمل 
می کند، اما من ابزاری برای جلوگیری از این شرکت ندارم. 
نتیجه این می شود که صداوســیما به رئیس جمهوری نامه 
می زند که شما از طریق وزارت ارتباطات جلوی این موجود 

قانون شکن را بگیرید.
مثال دیگــری می زنم. فرض کنید شــرکتی بــدون اخذ 
مجوزهای لازم در حال فروش کالای غیراستانداری است. 
دقیقا مشخص است که کدام دســتگاه می تواند با این فرد 
برخورد کند و همه عواقب آن روشن است، اما اکنون شرکتی 
مرتــب در فضای مجازی قانون شــکنی می کنــد و مرجع 
رســیدگی نیز دائم به او اخطار می دهد و از قانون شکنی او 
باخبر است، اما شرکت قانون شــکن می گوید من به اخطار 
تو بی توجهم و هر کاری که می خواهی انجام بده!. این به آن 
معناست که فضای مجازی ما عملا غرب وحشی شده است. 
در این غرب وحشی حاکمیت مفقود است و بدون حاکمیت 

بی نظمی رخ می دهد و در بی نظمی همه ضرر می کنند.

در ارتباط با پخش سریال »سقوط« که 
ظاهرا ساترا معتقد اســت غیرقانونی است، چه 
خلأهای قانونی ای وجود دارد که بدون مجوز ساترا 

این سریال پخش شده است؟
ما 3مجوز صادر می کنیم؛ یک مجوز برای سکوســت؛ 
یعنی سکویی که می خواهد در فضای مجازی فعالیت 
کند و باید مجوز بگیــرد. با مراجعه بــه درگاه صدور 
مجوزها مشاهده می کنیم که ساترا 5 نوع مجوز صادر 
می کند. سکوهای نمایشی، آموزشی، آوا و نوا، خبری و 
اطلاع رسانی و رسانه های کاربر محور. این 5 نوع مجوز 
در حوزه صدور مجوز سکو صادر می شود. یک نوع مجوز 
هم برای تولید سریال است و یک مجوز هم برای انتشار 
سریال. یعنی اثری که می خواهد تولید و منتشر شود باید 

این مجوزها را دریافت کند.
پاسخ این پرســش را هم بدهید که چه 
خلأهای قانونی ای وجود دارد که بدون مجوز ساترا 

سریالی مانند »سقوط« پخش می شود؟ 
ساترا نهاد تنظیم گر است. ما در ساترا یک شورای مجوز 
تولید داریم. در حوزه مجوز انتشار هم یک شورای صدور 
مجوز انتشار داریم. طبعا به سکو ابلاغ می شود که این اثر 
اگر مجوز تولید نگیرد باید پیگیری های لازم انجام شود 
تا بدانند ایراد ساترا چیست. معمولا ایرادها را ما اعلام 
می کنیم. در مکاتباتی که در رسانه ها منتشر شد و ساترا 
با فیلیمو درباره سریال »بی گناه« و »آکتور« انجام داده 
بود، مشــخص بود که نوع ادبیات ساترا تعاملی است و 
ایرادهایی که بر این دو مجموعه وارد بود به خوبی تبیین 
شد. اگر یک  سریال می خواهد تولید شود باید ایرادهایی 
که مدنظر ساتراســت و نمونه اش را هم عرض کردم و 
روزنامه کیهان هم بخشی از نامه های ما را منتشر کرده و 
خبرگزاری تسنیم هم نامه هایی که ما به پلتفرم فیلیمو 
راجع به ســریال »بی گناه« و »آکتور« نوشته بودیم، 

انتشار داد، گویای ابعاد موضوع است.

هم اکنون مشکل ساترا چیست؟
هم اکنون ما مشکل خاصی نداریم. همه سکوها از قانون 
تمکین می کنند و همه سریال هایی که اکنون در نمایش 
خانگی نمایش داده می شوند مجوزهای لازم را از ساترا 
گرفته اند و فقط فیلیمو اســت که تمکین نمی کند. ما 
337سکو داریم که از ساترا مجوز گرفته اند. از میان این 
337سکو 147سکو مرتبط با آثار نمایشی است. از این 
میان 146سکو از قانون تمکین می کنند و برای آثارشان 
مجوز لازم را می گیرند. یک مورد که قبلا اطلاع رسانی 
شــده بود برنامه »پدرخوانده« مربوط به فیلم نت بود 
که آقای سرتیپی به ســاترا مراجعه   و برای مشکلاتی 
که وجود داشت اقدام کرد. شــاید خواننده شما بگوید 
چند وقت پیش اعلام شد که پدرخوانده مجوز لازم را 
ندارد اما باید همین جا توضیح بدهم که ایشان مراجعه 
کردند و نسبت به اصلاح همت گماردند و مجوز لازم را 

دریافت کردند.
به فیلیمو اشاره کردید. بعضی معتقدند 
که خارج کردن فیلیمو از نمایــش خانگی باعث 
افزایش مخاطبان نسبت به برنامه های ماهواره ای 
می شود. به عنوان دست اندرکار نسبت به این انتقاد 

چه پاسخی دارید؟
وظیفه قانونی ساترا این است که »تنظیم گری« را انجام 
دهد و طبعا اگــر فیلیمو از قانون تمکیــن کند و بابت 
سریال هایی که می خواهد تولید و پخش کند، مجوزهای 
لازم را دریافت کند و  مانند آن 146سکوی دیگر حوزه 
نمایشی تمکین لازم را نســبت به قوانین داشته باشد، 
این مشــکلات به وجود نمی آید. چرا ما از این زاویه به 
موضوع نگاه نمی کنیم؟ آیا ساترا مقصر است یا کسی که 

از قوانین تمکین نمی کند؟
به تنظیم گری ســاترا اشــاره کردید. 
مسئولیت شما هم در ساترا مرتبط با همین موضوع 
است. برخی معتقدند ساترا هنوز با سینماگران وارد 

تعامل نشده و بیشتر با برخورد سلبی جایگاه خودش 
را در نمایش خانگی حفظ کرده است.

چنین نیســت. در 6 ماه اخیر 40سریال به شرط انجام 
استعلام های لازم از ســاترا، برای تولید مجوز دریافت 
کردند و اشخاصی مجوز دریافت کردند که 40طرح برای 
تولید سریال گرفتند و در جلســات ما حضور داشتند. 
همینطور تعامــل با تهیه کنندگان و مدیران ســکوها 
وجود دارد. سکوهایی که داریم هم مدیرانشان با ساترا 
در تعاملند و هــم تهیه کنندگان ســریال ها. به عنوان 
نمونه حدود یک مــاه و چند هفته پیــش برنامه ای را 
تدارک دیده ایم که مدیران دارای مجوز از سوی ساترا 
دعوت می شوند و در کنار مدیران ساترا حضور می یابند. 
گفت وگوهایی که انجام می شود اگر چالش هایی وجود 
داشته باشد، نســبت به رفع آن چالش ها بحث خواهد 
شــد. ضمن این گفت وگوها اگر مطالباتــی از ما دارند 
نسبت به آن مطالبات پاسخ خواهیم داد و اگر ما نکاتی 
داشته باشیم به آنها توضیح خواهیم داد. علاوه بر آن ما از 
نهادهای مرتبط با حوزه مأموریت  فعالیتی سکو ها دعوت 
می کنیم که تفاهمنامه هایی داشته باشند تا کسب وکار 

مسئول سکو رونق بگیرد.
منتقدان ساترا معتقدند که ساترا به عنوان 
بخشی از سازمان صداوسیما بی طرف نیست و در 
اعمال قانون طرف صداوسیما را می گیرد. نظر شما 

نسبت به این انتقاد چیست؟
صداوسیما در کشور ما یک نهاد عمومی است و دعوایی 
با بخش خصوصی ندارد. اگر صداوســیما مانند برخی 
از کشــورها یک بخش خصوصی بود، این تلقی رقابت 
می توانست درست باشد. اما صداوسیما در کشور ما یک 
نهاد عمومی است و رقابتی با پلتفرم ها ندارد. آقای جبلی، 
رئیس سازمان صداوسیما هم اعلام کردند که سازمان 
صداوســیما خودش را حامی و ناظر پلتفرم ها می داند. 
واقعا هم ما این را می بینیم. محتوای  این فریمی که امروز 
صداوسیما به پلتفرم ها ارائه می دهد، هیچ نهاد دیگری 
نمی تواند انجام دهد. محتوای نمایشی ای که صداوسیما 
در اختیار پلتفرم ها قرار می دهد، در محتوایی که توسط 
صداوسیما تهیه شده، در اختیار پلتفرم ها قرار می گیرد 
تا برنامه های مختلف پخش شــوند و هیچ نهاد دیگری 
نمی تواند این کار را انجام دهد. این محتوا متعلق به نهاد 
صداوسیماست. نسبت به این محتوا هم استقبال شده. 
باید همین جا بگویم که هفته گذشته مدیر سکوی اپیزود 

مهمان ما بود، و ایشان اذعان می کرد که این محتوایی که 
به ما می دهید محتوای خوبی است و مخاطب استقبال 
می کند. ایشان از این نوع حمایت رضایت داشت. یعنی 
فیدبک هایی که از تعاملات داریم بدین شــکل است. 
یک نکته مهم دیگر این است که بازخوردهای مثبتی 
می گیریم که همه اش در ســاترا و نشست های ما هم 
نیســت. بالاخره تولید کنندگان آثار، تهیه کنندگان و 
دست اندرکاران آثار گفت وگوهایی با رسانه ها داشته اند و 
آن رویکرد تعاملی ساترا را خودشان تبیین می کنند. اما 
این بخش مثبت کمتر توسط رسانه ها بازنشر می شود. 
یک تهیه کننده با رسانه و خبرگزاری صحبت می کند و 
آن تعامل مثبت را توضیح می دهد و رسانه های دیگر آن 
را کمتر بازنشر می دهند اما یک جای دیگر که انتقادی 
وجود دارد به شدت بازنشر داده می شود. تأکید مي کنم 
که بازتاب با بازنشــر فرق دارد. همین که یک رســانه 
مصاحبه می کند بازتاب انجام می شــود اما آن بازنشر 
که رسانه های دیگر به نقل از آن رسانه آن خبر را بازنشر 
کنند و خبر در فضای مجازی به اصطلاح وایرال شــود، 
بازنشر مثبت کمتری اتفاق می افتد. درحالی که ما طی 
همین مدت بازتاب های متعدد مثبتی داشــته ایم. هم 
مدیران پلتفرم ها در گفت وگو با رســانه ها بازتاب های 
مثبتی داشــته اند که ما در رصدهایمان دیده ایم و هم 
تهیه کنندگان سریال های نمایشــی بازخورد مثبتی 

ارائه داده اند.
عرایضم به طور مشخص درباره سریال »سقوط« نیست. 
به هر حال سقوط را نباید جدا از مسائل قبلی دانست. 
در همان نامه ای که آقای جبلی به رئیس جمهور نوشته 
بودند، این مسئله ذکر شده بود که در گذشته تخلفاتی 
وجود داشــته و صداوســیما با مکاتبه ای که داشته از 
ریاست محترم جمهوری خواسته که وقتی همه نسبت 
به قانون تمکین می کنند و یــک پلتفرم آن تمکین را 
ندارد، آنجا تدبیری شود. تا به امروز ما روند اصلاحی را 
پیگیری کرده ایم. مکاتبات متعددی که ساترا با فیلیمو 
داشته تعاملی بوده. جلســه ای با دادستانی کل کشور 
داشتیم و در آن جلسه هم با رویکرد اصلاحی تصمیماتی 
گرفته شد که فیلیمو حتما برای اخذ مجوز از ساترا اقدام 
کند. همانجا اعلام شــد که اگر فیلیمو نسبت به اینکه 
فلان اثر مجوز نگرفته و اعتراض دارد، این اعتراض نباید 
منجر به آن شود که آن اثر منتشر شود. بلکه قرار بر این 
شد که مشاور دادســتان کل کشور در جلسات شورای 

انتشار ما شرکت کند و در همان جلسه اعتراض بررسی 
و جمع بندی شود. روال های مختلفی برای این موضوع 
تبیین شــده و نامه اخیر رئیس ســازمان صداوسیما 
به رئیس جمهور به دلیل آن اســت کــه واقعا آن نقش 
تنظیم گری که به ســازمان صداوسیما محول شده، به 

خوبی ایفا شود.
پشتوانه حقوقی فعالیت ساترا چیست؟

توسط معاونت حقوقی ریاســت جمهوری جمع آوری 
شــده اســت. قبلا آن اســناد و قوانین مربوطه وجود 
داشــته اما امســال یک کار خوبی که معاونت حقوقی 
ریاست جمهوری انجام داد این بود که مدیر بالادستی 
قوانین را تجمیع کرد و به ما ابلاغ شــد. مــا هم آن را 
رسانه ای کردیم و هم اکنون هم حاضریم آن نامه را در 

اختیار رسانه ها و شما قرار دهیم.
بحث حمایتی زیاد داریم. شما فقط این 3 پلتفرم معروف 
را درنظر نگیرید. ما غیراز این پلتفرم، سکوهای دیگری 
داریم که فرضا به دوره های آموزشی ما نیاز پیدا می کنند. 
ما برای مدیران پلتفرم ها دوره آموزشی داریم. در دوره 
محتوایی هم دوره آموزشی داریم. شورای تولید و انتشار 
ما بسیاری مواقع وقتی پلتفرمی درخواستی برای مجوز 
نشر دارد یا یک نویسنده و تهیه کننده برای تولید یک 
اثر مجوز می خواهد،   به آنها مشورت می دهد که چطور 
ضمن حفظ جذابیت اثر، اســناد و قوانین بالادستی را 
رعایت کند. قبلا درباره ســریال ســقوط گفتم که اگر 
فیلیمو یک هفته صبر می کرد کار بدین شکل پیچیده 
نمی شد. یکی از مســائل و پیچیدگی هایی که درباره 
سریال سقوط پیش آمد این بود که ســاترا به فیلیمو 
در یک جلســه اعلام کرد که سریال ســقوط منتشر 
نشود. پنجشــنبه فیلیمو آن را منتشر کرد. آقای اصغر 
پورمحمدی، رئیس شورای انتشار و مجوز ما همان زمان 
به تهیه کننده اعلام کرد که سریال می تواند اصلاح شود. 
اگر فیلیمو در انتشار سریال تعجیل نمی کرد و اصلاحات 
را همان زمان پیگیــری می کرد، کار تــا بدین اندازه 
پیچیده نمی شد. منتها فیلیمو تعجیل کرد. درحالی که 
پلتفرم های دیگر به طور مثال در پخش »شبکه مخفی 
زنان« نماوا آن را نگه داشت تا زمانی که ساترا اصلاحاتش 
را اعلام کرد و نماوا اگــر بتواند اصلاحات را اعمال کند، 
آن را پخش خواهــد کرد. می خواهــم بگویم که همه 
147پلتفرم نمایشــی مانند فیلم ناب، گت فیلم و... از 

قانون تمکین می کنند. 
 متن کامل را در   
همشهری آنلاین بخوانید

همه آن چیزهایی که می خواهید درباره تنش 
بین ساترا و فیلیمو  بدانید

محمدصادق افراســیابی، معاون امور کاربران و تنظیم گری ســاترا 
می گوید: »ما به هیچ عنوان نمی خواهیم فیلیمو نابود شود اما زمانی 
که از میان ۱47پلتفرم نمایشــی تنها یک پلتفــرم از قانون تمکین 
نمی کند، رئیس صداوسیما ناچار است با رئیس جمهور نامه نگاری کند.« 
 محمدصادق افراسیابی می گوید: »اگر مسئولان پلتفرم »فیلیمو« عجله نمی کردند چه بسا اصلاحات سریال 
»سقوط« انجام می شد و بلامانع این سریال پخش می شد. چنانچه دیگر تهیه کنندگان و سکوها از قانون تمکین 
می کنند. ما چهارشنبه چند هفته پیش به فیلمو گفتیم که »سقوط« نیاز به اصلاح دارد اما آنها پنجشنبه آن را 

پخش کردند. اگر آنها دست به اصلاح می زدند موضوع تا بدین حد پیچیده نمی شد. 

فرشاد شیرزادی گفت وگو
روزنامه نگار

 متن کامل را در   
همشهری آنلاین بخوانید

 متن کامل را در   
همشهری آنلاین بخوانید

تنش میان ساترا و فیلیمو  به نفع جامعه نیست 
موضوع اختلاف پلتفرم های پخــش آنلاین به ویژه »فیلیمو« 
با ســاترا و به تبع آن با صداوســیما امر تازه ای نیست، اما در 
روزهای اخیر و درپی نامه پیمان جبلی رئیس صداوسیما به 
سیدابراهیم رئیسی رئیس جمهور دوباره این اختلاف جدی 
شده است. بحث اما اینجاســت که آیا این درخواست بیانگر 
وجود خلأ قانونی در این زمینه است و قوانین و نهادهای فعلی 

مانند شورای عالی فضای مجازی در این زمینه پاسخگو نیستند؟
غلامرضا منتظری، عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه هنوز 
موضوع اختلاف اخیر ساترا و فیلیمو در کمیسیون فرهنگی مجلس مطرح نشده است 
و از جزئیات آن اطلاع ندارد، تأکید کرد: به هرحال هر پلتفرم یا نهاد فرهنگی باید طبق 
چارچوب های استانداری فعالیت کند و براساس چارچوب های تعریف شده پیش بروند 
بهتر است. وی با بیان اینکه کمیسیون فرهنگی مجلس درباره این چارچوب ها بحث هایی 
داشته، اما ادامه پیدا نکرده است، تأکید کرد: باید دوباره جلساتی در این زمینه برگزار شود. 
این عضو کمیسیون فرهنگی مجلس در ادامه با تأکید بر اینکه یک نیاز و ضرورت است که 
هر نوع فعالیتی شفاف سازی  و چارچوب های مشخصی برای آن تعریف شود، اظهار کرد: 
باید هرگونه فعالیتی در کشور براساس یک پیش بینی پذیری و آینده نگری صورت گیرد و 
این امر قطعا به نفع کشور خواهد بود و از اختلاف نظر های اینگونه جلوگیری خواهد کرد.

این نماینده مجلس ادامه داد: مجلس و به ویژه کمیسیون فرهنگی این آمادگی را دارد که 
اگر سازمان هایی مانند وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی یا صداوسیما نیاز احساس کنند 

بیایند و دغدغه های خود را مطرح کنند تا به آنها پاسخ اقناعی داده شود.
منتظری در پایان گفت: آنچه هست هر فعالیتی در کشــور چه فرهنگی، چه رسانه ای 
و چه ســینمایی و.. باید چارچوب داشته باشند و نظر شــخصی بنده این است که هر 
فعالیتی باید براساس ضوابط و چارچوب هایی شکل بگیرد که اسباب تنش اجتماعی و 
برداشت های ناروا نشود و همه بتوانند شفاف و روشن طبق قانون فعالیت کنند چرا که 
چنین تنش هایی برای جامعه آسیب زا هستند و باید دغدغه های اینچنینی را با تعامل و 

در چارچوب قانون حل کرد.

نبود قوانین شفاف و چالش بین ساترا و  پلتفرم ها 
تابستان امسال بود که نقد های نســبتا معمولی بین ساترا و 
پلتفرم ها یکباره شکل اختلاف و تنش به خود گرفت و رسانه ای 
شد؛ اختلافاتی که اکنون در اوج خود قرار دارد و دامنه  آنها را 
می توان به صورت دائمی در رســانه ها و شبکه های اجتماعی 
مشاهده کرد. به گزارش گروه فرهنگی همشهری آنلاین،این 
اختلافات زمانی شــروع شــد و اوج گرفت که ســریال های 
تولیدشــده مهمونی، جادوگر، نوبت لیلی در نماوا، جادوگر، یاغی و جیران در فیلیمو و 
کلیله ودمنه در فیلم نت بدون دریافت مجوز انتشــار از سوی ساترا در شبکه های آنلاین 
منتشر شدند. اخیر پخش سریال سقوط در فیلیمو بار دیگر این تنش ها را افزایش داده 
و اظهارنظرها و جبهه گیری مدیران ذیربط ســاترا و پلتفرم ها بر دامنه آن افزوده است.  
تصمیم گیران ساترا از یک سو و مدیران پلتفرم ها از سوی دیگر، خود را نسبت به پخش یا 
عدم پخش آثار در پلتفرم ها محق می دانند و به خواسته های یکدیگر تن نمی دهند. همین 
مسئله هم باعث شده که هر روز بر پیچیدگی ماجرا افزوده و گره های موجود کورتر شود.

قوانین شفاف نیست
یک کارشناس سواد رسانه در گفت وگو با همشهری آنلاین درباره چالش پیش آمده بین 
ساترا و پلتفرم ها نبود قانون شفاف و مشخص را مهم ترین عامل ایجاد چالش بین ساترا 
و پلتفرم ها دانســت و گفت: اگر در این مورد قوانین و مقررات مشخصی داشته باشیم 
بی شک شاهد این دســت جدل ها نخواهیم بود. به نظر من قوانین در این زمینه شفاف 
نیست، اگر بود هر دو سوی ماجرا خود را ملزم به اجرای آن می دانستند.   لیلا وصالی گفت: 
عدم شفافیت باعث می شــود قوانین ضمانت اجرایی پیدا نکنند. به هر حال افراد وقتی 
با قوانین مشــخص و الزام آور و غیرقابل تخطی و به تعبیری قابل دور زدن روبه رو شوند 

چاره ای جز رعایت آن ندارند. این کارشناس سواد رسانه 
ادامه داد: در تمام دنیا در این رابطه ضوابطی وجود دارد 

و ذی نفعان ملزم به رعایت آن و همه قوانین جاری در آن رابطه هستند. این امر در ایران 
هم به همین روال باید انجام شود و افراد باید به قوانین تمکین کنند. 

شورای عالی فضای مجازی پاسخگو نیست  
چندی اســت اختلاف پلتفرم هــای پخش آنلایــن به ویژه 
»فیلیمو« با ســاترا و به تبع آن با صداوسیما بالا گرفته است؛ 
چنان که پیمــان جبلی، رئیــس صداوســیما در نامه ای به 
سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور خواســتار برخورد با این 
پلتفرم شده است. حال بحث این است که آیا این درخواست 
بیانگر وجود خلأ قانونی در این زمینه است و قوانین و نهادهای 

فعلی مانند شورای عالی فضای مجازی در این زمینه پاسخگو نیستند؟
محمدحسن آصفری، نماینده مجلس در این باره می گوید: اینکه صداوسیما »فیلیمو« را 
رقیب خود می داند و به دنبال برخورد با آن باشد قانونی نیست و فیلیمو و دیگر پلتفرم های 
مجوز دار داخلی تا زمانی کــه در چارچوب ضوابط و قانون جمهوری اســلامی فعالیت 
می کنند، قانونی هستند و با فیلتر کردن آنها کار پیش نمی رود. من معتقدم که به جای 
فیلتر یا برخورد سخت با این نوع اختلاف ها باید نشست و مسائل را با گفت وگو و تعامل 
حل کرد. آصفری تأکید کرد: اگر صداوسیما از شبکه ها و کانال هایی که دارد بهره  گیرد و 
بنابر ذائقه مردم برنامه بسازد، می تواند باعث شود به جای فیلیمو مردم جذب رسانه ملی 
شوند. این نماینده مجلس اضافه کرد: به جهت اینکه صداوسیما نتوانسته مخاطب لازم 
خود را جذب کند، نمی تواند صورت مسئله را پاک کند، این قابل قبول نیست و امیدواریم 
صداوسیما بیشتر تولید محتوا و برنامه داشته باشد و سریال ها و فیلم های جذابی تهیه 

کند تا مردم بیشتر از صداوسیما بهره بگیرند.
نایب رئیس دوم کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در ادامه ضمن رد خلأ قانونی در 
این زمینه گفت: مانع قانونی در این زمینه وجود ندارد که بخواهیم قانونی جدید برای این 
قضیه ایجاد شود. اگر قرار باشد برای هر قضیه و اختلاف بین مجموعه ها قانونی تصویب 
شود که نمی شود! صداوسیما می تواند از ابزارهای خود استفاده کند و مثلا امکان پخش 

فیلم هایی که مردم با پول از دیگر پلتفرم ها تهیه می کنند 
را ایجاد کند. این نماینده مجلس درباره ورود مجلس به 

این موضوع گفت: به نظر من لزومی ندارد که مجلس به این دعوا ورود کند و اگر اقدامی 
در این قضیه بخواهد صورت بگیرد...

تنش بین ساترا و فیلیمو به دلیل پخش بیرون از 
جریان سریال سقوط، بار دیگر خلأهاي قانوني در 
پخش محتواي نمایشي در فضاي مجازي را گوشزد 
کرد. شورا هاي تصمیم گیر و مراجع قانون گذار باید این اتفاق را به 

نشانه یک هشدار جدي تلقي کنند. مراکزی همچون شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي و شــوراي عالي فضاي مجازي با توجه به شرایط 
دیجیتالي شــده مصرف فرهنگي در کشور که به سرعت در حال 
گسترش است، باید هر چه زودتر دست به کار شوند. بدون شک 

مصرف کنندگان محتواي برخط به زبان فارسي با رغبت و اعتماد 
کامل به تولیدات داخلي سراغ محصولات فرهنگي ایراني مي روند. 
اگر تنش هایي همچون اتفاقات اخیــر و در پي آْن تقاضاي فیلتر 
شدن یک سکوي نمایش از مقامات بالا دستي، بار دیگر تکرار شود 

وقوانین شفاف زمینه فعالیت را آسان و همه گیر نکند، اعتماد و 
اقبال عمومي از مجموعه تولیدات ایراني هم کاسته خواهد شد. 
روي گرداني مصرف کنند گان و ریزش مخاطبان کمترین ره آورد 

بي توجهي به خلأهاي قانوني است. 

جای خالی مجلس در یک جدال
نبود قوانین شفاف با ضمانت اجرایی، ساترا و پلتفرم ها رامقابل هم قرار داده است

دربرابر


